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teKSt: sJOErD liTJENs

sven rothenberger won als Duitse 

dressuurruiter in de jaren negentig 

olympisch zilver en brons voor het 

land van zijn vrouw, de Nederlandse 

gonnelien gordijn. Na twintig 

succesvolle jaren op het paard besloot 

hij zijn sport te dienen vanaf de zijlijn, 

als jurylid. “ik moet mijn voorkeuren en 

mijn voorkennis uitschakelen; uitgaan 

van wat ik zie: een paard en een 

ruiter en de al dan niet harmonieuze 

interactie daartussen.”

Interview
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verlieb dich nicht!

SVen RotHenBeRGeR 

Stopte alS RuIteR en 

weRD JuRylID.
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in de dressuur ook op je vijftigste nog succesvol zijn 
als ruiter of amazone.”

interactie
Toch verkoos rothenberger zelf, pas 43 jaar oud, een 
andere carrière binnen de paardensport. Na een jaar 
of vijf geleden te zijn gestopt als ruiter, stak hij zijn 
tijd in de begeleiding en training van zijn drie kin
deren (sanneke en sönke rothenberger werden al 
verscheidene malen Europees kampioen). Daarnaast 
maakte hij zich nuttig als CEO van vastgoedbedrijf 
aaa, één van de ondernemingen van zijn vader. in 
de spaarzame tijd die hij overhad, reed rothenberger 
op en neer naar Ermelo voor een opleiding in jureren. 
“ik ben door de training van mijn kinderen met een 
andere blik naar de sport gaan kijken en ook naar de 
eisen die eraan worden gesteld. Door mee te leven 
met mijn kinderen werd ik uitgedaagd om erachter 

luiSteren
gevraagd naar de betekenis van paarden en sport in 
zijn leven zegt rothenberger in een mengeling van 
Duits, Engels en Nederlands: “ik heb altijd van paar
den gedroomd. ik heb ervan gedroomd een stal te 
hebben met eigen paarden, paarden waarmee ik 
dagelijks kan werken. ik houd van paarden. De geur, 
de verschillende karakters. ik ervaar de relatie met 
mijn paarden als bijzonder prettig. Ze praten niet 
terug, maar ik moet wel heel goed naar hen luisteren. 
luisteren met mijn gevoel om te weten wat ze nodig 
hebben.
Paarden houden me jong. vrijwel iedere andere sport 
heeft een houdbaarheidsdatum, waarbij er een dag 
komt dat jongeren je voorbijstreven. Bij dressuur 
doet leeftijd er nauwelijks toe. De kwaliteit ligt in  
de band en de interactie die je hebt met je paard.  
als je echt wilt – er zijn voorbeelden genoeg – kun je 

Een leven zonder paarden is voor sven rothenberger 
onvoorstelbaar, zo vertelt een blik op zijn curriculum 
vitae. Nadat hij als jongen van vijf door zijn vader op 
een paard was gezet, werd kleine sven lid van de 
lokale ruitervereniging. Daarna ging het snel. Op zijn 
veertiende was hij kampioen van de deelstaat hes
sen. Op zijn 21e won rothenberger voor Duitsland de 
Europese titel in de landenwedstrijden en zilver in het 
individuele klassement. Daarna volgde ondermeer 
winst in de wereldbekerfinale en de opmerkelijke 
beslissing om voor het land van zijn vrouw, Neder
land, te gaan rijden. als Duitse hollander haalde hij 
in 1994 zilver met het landenteam op het wk. Een 
prestatie die werd herhaald op de Olympische spe
len in atlanta, waar hij individueel brons won namens 
Nederland. Zijn sportcarrière werd bekroond met het 
Silberne Lorbeerblatt, de hoogste onderscheiding 
voor sporters in Duitsland.

Interview

Sven Rothenberger steekt een deel van zijn tijd in het begeleiden en trainen van zijn kinderen. Zijn dochter Sanneke is een getalenteerde amazone.
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sven, verlieb dich nicht! voor de ruiter of amazone 
geldt hetzelfde. Zit iemand aan wie ik een hekel heb 
op een paard, dan mag ik me daar in de beoorde
ling ook niet door laten leiden. voor een goede jury is 
iedereen gelijk. ik moet mijn voorkeuren en voorken

nis uitschakelen; uitgaan van wat ik zie: een paard en 
een ruiter en de al dan niet harmonieuze interactie 
daartussen.”

negatieve realiSt
Daarnaast leerde rothenberger dat het zuiver kun
nen beoordelen effect heeft op een positieve levens
instelling. “ik ben van nature een negatieve realist. 
voordat ik ergens mee begin, houd ik rekening met 
de dingen die mis kunnen gaan of het verloop der 
dingen bemoeilijken. ik anticipeer daarop. Bij jurering 
van dressuurcombinaties is juist een positieve grond
houding van belang. Een combinatie die de ring bin
nenkomt, begint altijd met een tien. Daarna ga je zes 
minuten lang, tijdens veertig onderdelen, per onder
deel bepalen of de tien een tien blijft of dat dit cijfer 
naar beneden moet worden bijgesteld. De kunst is 
om daarin een wedstrijddag lang consequent te zijn, 
te handelen conform de vastgelegde normen en 
iedere combinatie, ieder onderdeel, ongehinderd 
door voorkennis te beoordelen.”
Dat laatste klinkt veel simpeler dan het in de dres
suursport blijkt te zijn, zoveel wordt duidelijk uit de 
toelichting van rothenberger. “los van alle voorkeu
ren en voorkennis die je tijdens een wedstrijd moet 
uitschakelen, zijn er nog de valkuilen tijdens de wed
strijd zelf. als jurylid ben ik namelijk niet tijdens de 
hele oefening in de fysieke positie om goed te kun
nen beoordelen wat een ruiter fout doet. soms zijn 
de looplijnen van de combinatie in de ring zodanig 
dat ik slechts een deel van het geheel kan beoorde
len. wat juryleden echter dikwijls doen, is in het begin 

te komen wat er in het hoofd van een jurylid gebeurt. 
ik wilde niet langer alleen vanuit mijn luie stoel een 
oordeel vellen. ik wilde de sport van de andere kant 
bekijken, om zodoende wat me al een leven lang fas
cineert nóg beter te begrijpen, namelijk de interactie 
tussen mens en paard.”

“ik dacht: ik heb het beste uit mezelf gehaald en 
mooie prijzen gewonnen als ruiter. ik heb de wereld 
gezien. ik heb als trainer, als sponsor en als manager 
mijn kinderen en vrouw geholpen. ik heb paarden 
gehouden en gedresseerd. ik heb de sport die ik van 
jongs af aan liefheb van bijna alle kanten gezien en 
beleefd. Maar er was één ding dat ik nog niet had 
gedaan: jureren.
het was de enige kant van de sport die ik nog niet 
kende. het was ook een kant waar ik me eigenlijk 
nooit echt in verdiept had, wel een kant waar ik mak
kelijk kritiek op had geuit. ik werd gegrepen door 
de gedachte en de mogelijkheid iets terug te kun

sultaat kan beïnvloeden en dat juryleden wel 
degelijk een vooroordeel kunnen hebben bij 
het beoordelen van bepaalde combinaties. 
Deze zomer organiseerde de Dressage task 
Force een ‘test event’ in aken waar allerlei jury-
technieken uit andere sporten werden getest. 
aan de hand van de uitkomsten werden de 
volgende aanbevelingen gedaan die inmiddels 
positief zijn ontvangen door de General assem-
bly van de FeI en verder uitgewerkt worden.

De aanbevelingen van de task Force zijn onder meer:
• het aanpassen van het olympisch format voor  
 de dressuur;
• het invoeren van een jury supervising panel;
• het vernieuwen van het opleidingssysteem  
 voor juryleden;
• zeven in plaats van vijf juryleden bij  
 Olympische spelen en eK’s, waarbij alle  
 resultaten tellen;
• het geven van halve cijfers op alle niveaus;
• het scheiden van taken bij de kür op muziek 
 (techniek en artistiek);
• het verbeteren van de constructie, de hoogte  
 en het materiaal van de juryhokjes om het  
 uitzicht van het publiek te verbeteren;
• open scoring en andere grafische systemen
 en camera’s inzetten voor de aantrekkelijk- 
 heid van het publiek.

Interview

nieuwe dreSSuurregelgeving 
aanStaande
Binnen de dressuursport vond na de Olympische 
spelen in Peking van 2008 een revolutie plaats 
toen de Dressage Committee van de FeI aan de 
kant werd gezet en de Dressage task Force hier-
voor in november 2008 in de plaats kwam. De 
nederlander Frank Kemperman werd door de  
FeI gevraagd als voorzitter van deze Dressage 
task Force en nadien aangesteld als voorzitter 
van een nieuwe dressuurcommissie. als voorzit-
ter van deze commissie gaat Kemperman door 
op het door de task Force ingeslagen pad.

De task Force heeft vergaande voorstellen 
gedaan om de dressuur aantrekkelijker te 
maken voor het publiek en te vernieuwen op 
het gebied van jurering. De commissie heeft 
zich laten adviseren door specialisten vanuit 
andere jurysporten, zoals schaatsen en turnen. 
Ook gebruikte zij de bevindingen van de Zwitser 
David stickland, die een statistische analyse van 
vijf jaar internationale dressuurjurering maakte. 
stickland concludeerde op basis van zijn ana-
lyse dat de kwaliteit van de juryleden zeker niet 
slecht is, maar dat een goed systeem voor evalu-
atie na afloop ontbreekt en een jury supervising 
panel een goede aanvulling zou zijn. Ook blijkt 
uit zijn analyse dat één enkel jurylid het eindre-

nen geven aan mijn sport. Tegelijkertijd verschafte ik 
mezelf daarmee de mogelijkheid om de dressuur, de 
interactie tussen paard en ruiter, in werkelijk al haar 
facetten te leren kennen en nog beter te doorgron
den.”

Zwart verSuS wit
rothenbergers dressuurervaring op topniveau was 
goed voor een aantal vrijstellingen tijdens de oplei
ding. Tegenwoordig jureert hij voornamelijk wedstrij
den in de lichte tour (het op één na hoogste niveau). 
het jureren ervaart hij als bijzonder leerzaam. “Zo heb 
ik geleerd dat iemand met een gebrek evengoed kan 
winnen. Er zijn af en toe paarden waar je geen sym
pathie voor hebt, hele kleine afwijkingen die irriteren. 
Maar zo’n paard kan toch foutloos doen wat wordt 
gevraagd. andersom moet ik me als jurylid bewust 
zijn van mijn voorkeuren. Zo weet ik van mezelf dat 
ik meer van zwarte paarden dan van witte paarden 
houd. ik moet dan tegen mezelf zeggen: pas op 

“Ik heb de sport van bijna 

alle kanten gezien en 

beleefd, maar er was één 

ding dat ik nog niet had 

gedaan: jureren”

sven rothenberger
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nooit helemaal haalbaar is. Daarnaast moeten we 
zorgen voor een zo goed mogelijke scholing en 
bijscholing van juryleden. we stellen in onze sport 
normen en die moet eenieder leren kennen. Om die 
normen scherp(er) te stellen, moeten we de discussie 
met elkaar blijven aangaan. Er moet altijd een boekje 
zijn waarin we exact definiëren hoe we verschillende 
elementen en fouten die daarbij kunnen voorkomen 
beoordelen, opdat we altijd met dezelfde maten 
meten. De enige serieuze wijziging (zie kader) die 
onlangs is voorgesteld en die de sport goed zou 
doen, is de aanstelling van een supervising board, 
een orgaan dat toezicht houdt op de juryleden en 
kan zeggen: ‘Jurylid, kom hier. U bent niet conse
quent in uw beoordeling. alstublieft, overdenk uw 
werk en corrigeer.’ verder moeten we vooral niet te 
ingewikkeld gaan doen met nieuwe regels. Discus
sie over jurering is van alle tijden. vergelijk dressuur 
met voetbal, waarin wekelijks reuring is over al dan 
niet terecht toegekende straffen of doelpunten, dan 
komt onze sport er nog heel goed vanaf.”  ●

Maar beoordelen hoe de volgorde van nummer vijf 
tot nummer vijftien moet zijn en vervolgens van vijf
tien tot vijfentwintig, dat is een hels karwei. Op een 
wedstrijddag ben je inclusief pauzes toch al gauw 
een kleine zeven uur aan het werk. En ben je een sen

sibel persoon, dan knaagt er altijd wel iets, want je 
weet dat er vijf of zes combinaties zijn geweest die je 
beter had kunnen beoordelen.”
Of dat erg is? “Nee. Bij een jurysport moet je accep
teren dat perfectie iets is wat je nastreeft, maar wat 

van de oefening een indruk opdoen, die ze projecte
ren op wat ze daarna zien. Ze zien bij de start dat een 
paard een kleine afwijking heeft en vertalen dat naar 
de beoordeling van alle daaropvolgende onderde
len, ook diegene die ze niet goed kunnen zien. Daar 
gaat het mis. Je moet beoordelen op basis van wat 
je ziet, niet op basis van wat je weet. Onafhankelijk 
zijn betekent dat je over elk onderdeel opnieuw een 
oordeel velt. als je het niet kan zien, geef je een tien.”

perfectie OnhaalBaar
goed afstemmen, nationaal en internationaal, hoe 
om te gaan met voorbeelden als deze, is volgens 
rothenberger nodig om de dressuursport op niveau 
te houden. “Maar zelfs al zou dat goed en conse
quent gebeuren, dan nog maken we fouten. het 
blijft mensenwerk. veertig combinaties op een dag 
beoordelen, veertig keer zes minuten op en top 
geconcentreerd zijn en onbetwist in je oordeel… ik 
geef het je te doen. Om te bepalen wie dan de beste 
is, is niet zo moeilijk; de eerste vijf is geen probleem. 

Interview

Tegenwoordig beoordeelt Sven Rothenberger zelf dressuurwedstrijden vanuit één van de juryhokjes.
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“Ik wilde niet langer 

alleen vanuit mijn luie 

stoel een oordeel vellen”

sven rothenberger


